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سرمقاله

زیر پوست "رقابت _منازعه" 
قدرت ها در سوریه

ادامه از صفحه یک
هریک  که  است  راهبرد  همین  ادامه  در 
می کوشند  جهانی  و  منطقه ای  بازیگران  از 
این  در  خود  برای  را  مطمئن  جایگاهی 
دوسطح  در  کوشش  این  کنند.  خلق  پروژه 
"درگیری های  و  تهاجمی"  "تاکتیک های 
آن"درگیری  بانیان  زعم  به  یا  و  هدفدار" 
اصلی ترین  از  یکی  می یابد.  مفهوم  سازنده" 
وجوه رقابت ها برسر کسب جایگاه مطمئن در 
آینده خاورمیانه _ جدا از استراتژی های کلان 
منطقه ای  بازیگران  دیگر  و  بزرگ  قدرت های 
مانند اسرائیل در ایجاد وضع کنونی سوریه_ 
کشاکش میان دولت های عربی با ترکیه زیر 
"رجب طیب  اسلام گرای  دولت  حاکمیت 
اردوغان" و برخی دولت های عربی هم سو با 
آن است.  این رقابت در دو سطح ایدئولوژیک 
و ژئوپلیتیک هراز گاه با شدتّ و گاه با فترتّ از 
اوایل قرن میلادی گذشته تاکنون ادامه دارد. 
به نظر می رسد در تحولات اخیر سوریه این 

رقابت ها شکل فعال  تری خواهد گرفت. 
و دیگر  ترکیه  میان  ایدئولوژیک،  در سطح 
مناقشه ای  همواره  منطقه  بزرگ  دولت های 
برخاسته  اسلام گرایی  نگرش  دو  با  ادامه دار 
گرایش  و  "اخوان المسلمین"  اندیشه های  از 
عربستان  سردمداری  به  عربی  محافظه کار 
بخش  است.  داشته  وجود  مصر  و  سعودی 
بزرگی از دولت های عربی خاورمیانه گرایش  
بنیادگرا  نگرش  اندازه  در  را  اخوان المسلمین 
شناخته و با آن سر ستیز دارند. این درحالی 
است که آنکارا هنوز در سودای آنچه به سر 
می بد که پیش از فروپاشی امپراطوری عثمانی 
در منطقه شامات و شبه جزیره عربستان در 
اختیار داشت. اکنون شورشیان سوری دارای 
گرایش اخوان المسلمینی هستند و در نگاه 
که  کرد  خواهند  عمل  چارچوبی  در  رقیبان، 
دولت اسلام گرای "رجب طیب اردوغان" در 
ایدئولوژیک است. مخالفت  از حیث  پی آن 
فوری عربستان سعودی، مصر، اردن و دیگر 
در  تازه شورشگری  دور  با  دولت های همسو 
سوریه و حمایت از دولت بشار اسد، معنایی 
اخوان  جریان  قدرت گیری  از  نگرانی  جز 
المسلمین ندارد. این دولت ها براین باورند که 
نباید به "پان اسلامیسم" و "پان عثمانیسم" 
در  برتر  موقعیت  خلق  برای  فرصتی  ترکیه 

خاورمیانه و منطقه شامات داد. 
بستر  در  اما  منازعه  و  رقابت  دیگر  سطح 
مخالفان  سطح؛  این  دارد.  قرار  ژئوپلتیک 
دیگر  و  عربی  دولت های  از  اعم  را  بیشتری 
بازیگران منطقه ای و بیرون از آن در بر می گیرد. 
سیاست های  مخالفان  یا  و  رقیبان  باور  در 
ترکیه  اردوغان"  طیب  "رجب  پروازانه  بلند 
به  را  خود  سیاست های  جبهه  دو  در  اکنون 
دو گونه "تاکتیک تهاجمی" و درگیری های به 
آسیای  می کند:1-  دنبال  "سازنده"  خود  زعم 
میانه و قفقاز 2- خاورمیانه. مقام های ترکیه، 
سنتی معمول و نهادینه را در محیط خارجی 
نزدیک خود به گونه ای آمرانه دنبال کرده اند. 
این سنت می گوید: »تا زمانی که اجازه دهید 
می کنیم  وانمود  باشد،  ما  دستان  در  کنترل 
همین  داده ایم.«  حکومت  اجازه  شما  به  که 
نگرش استعماری است که نه تنها دولت های 
تازه  دور  از  را  جهانی  جامعه  بلکه  منطقه، 
به  است.  کرده  نگران  سوریه  در  شورشگری 
جنگ  تازه  دور  دلایل  از  یکی  عمومی،  باور 
داخلی در سوریه به پیامد پرهیز "بشار اسد" 
در  اردوغان"  طیب  "رجب  با  دیدار  قبول  از 

آنکارا مربوط می شود.
این اتفاق در فرصتی فراهم شد که تحولات 
و  حماس  میان  اکتبر  هفتم  جنگ  از  پس 
و  لبنان  مرز  در  کنونی  آتش بس  و  اسرائیل 

اسرائیل ایجاد کرد. 
مربوط  وجوه  از  وجهی  آمد  بالا  در  آنچه   
در  کنونی  اوضاع  بروز  و چگونگی  به چرایی 
از  شدن  کاسته  این حال  در  است.  سوریه 
سرعت پیش روی شورشیان به دلیل موانعی 
حال  در  مقاومت های  به  یکسو  از  که  است 
تحریر  "هیئت  شورشیان  مقابل  شکل گیری 
دیگر  از سوی  است.  مربوط   )HTS( الشام" 
به مواضع دولت های منطقه و دیگر اعضای 
جامعه جهانی در باره تحولات سوریه مربوط 
نگرانی های  با  آمیخته  مواضع  این  می شود. 
فرایند  که  است  کنترلی  قابل  غیر  امنیتی 
حال  این  با  آورد.  همراه  به  می تواند  کنونی 
پرده  در  سوریه  جنگ  تحولات  آینده  هنوز 
نتیجه رقابت ها و منازعات در  ابهام است و 
دو سطح ایدئولوژیک و ژئو استراتژیک نتیجه 

روشنی ندارد.

خبر

پزشکیان در جلسه با اعضای هیئت 
پیگیری و تظارت بر اجرای قانون اساسی:

 مراقب باشیم که دل مردم را
نشکنیم

رئیس جمهور قانون اساسی را میثاق مشترک 
مردم و انقلاب اسلامی دانست و تأکید کرد: 
اجرای صحیح قانون اساسی باعث ایجاد اتحاد و 

دوری از اختلاف در کشور خواهد شد.
هیئت  جلسه  نخستین  ایسنا،  گزارش  به 
در  اساسی  قانون  اجرای  بر  نظارت  و  پیگیری 
دولت چهاردهم پیش از ظهر امروز دوشنبه با 

حضور مسعود پزشکیان برگزار شد.
رئیس جمهور در ابتدای این جلسه با بیان 
اینکه مبنای ما در کشور باید بر منطق حق، 
استوار  نفس  از هوای  تبعیت  و عدم  عدالت 
از  که  متعالی  های  العمل  دستور  به  باشد، 
ما  تاریخی سرزمینی  سابقه  و  دینی  باورهای 
برای اجرای صحیح قانون در کشورمان به جای 
تنها  ما  اگر  افزود:  و  کرد  اشاره  است،  مانده 
به فرموده های امام علی)ع( در نهج البلاغه و 
مبنی  حسین)ع(  امام  حضرت  توصیه های  یا 
بر اجرای عدالت و قسط بر اساس روش های 
در  امروز  بودیم،  کرده  عمل  قرآنی  و  دینی 
یکدیگر  میان  درگیری  و  اختلاف  دچار  کشور 

نبودیم.
را  توصیه ها  این  به  نکردن  عمل  پزشکیان   
مهم ترین عامل بدبینی مردم دانست و تصریح 
و  اصلاح  را  روندها  که  کنیم  تلاش  باید  کرد: 
مراقب باشیم که دل مردم را نشکنیم زیرا ترمیم 

آن دیگر به آسانی امکان پذیر نخواهد بود.
رئیس جمهور با اشاره به نزول آیه 159 سوره 
آل عمران پس از جنگ احد و یاری نرساندن 
مردم به رسول خدا در اوج سختی ها، گفت: 
خداوند بعد از آن که مسلمانان رسول الله را 
تنها گذاشتند، آیه نازل می کند و می گوید که 
برای آنان استغفار کن و حتی از آن ها مشورت 
که  کسی  هر  ما  امروز  جامعه  در  اما  بگیر، 
مرتکب تنها یک خطا شود را منزوی می کنیم و 
همه خدمات گذشته او را نادیده می گیریم. آیا 
این به معنی تبعیت از دستورالعمل های دینی 

و اخلاق است؟
امروز  اساسی  قانون  اینکه  بیان  با  پزشکیان 
است،  در کشور  ما  بین همه  میثاق مشترک 
گفت: یکی از مشکلات امروز برخورد سلیقه ای 
به  را  اساسی  قانون  همه  اگر  است.  قانون  با 
عنوان یک میثاق مشترک مبنا قرار دهیم، هیچ 

اختلافی در کشور نخواهیم داشت.
از برخورد سیلقه ای  انتقاد  با  رئیس جمهور 
و  سلیقه ای  برخوردهای  اظهارکرد:  قانون  با 
خودخواهانه ما باعث دل زده کردن مردم از دین 
و باورهای اعتقادی قبلی آنان خواهد شد. در 
بسیاری از موضوعات با مردم صادق نیستیم و 
به باورهای خود عمل نمی کنیم. رعایت حقوق 
مشکلات  همه  گره گشای  می تواند  انسان ها 

کشور باشد.
خود،  سخنان  پایانی  بخش  در  پزشکیان 
ارزنده ترین  از  یکی  را  مردم  دینی  اعتقادات 
باورها دنیا برشمرد و تصریح کرد: به اعتقاد من، 
ما بهترین باور را در کشور خود داریم. دین و 
اعتقاد مردم از رفتار مسئول کشور بروز و ظهور 
می یابد و ما باید تلاش کنیم که روز به روز رفتار 
خود را بهتر کنیم و به عزت و سربلندی کشور 
بیاندیشیم. وظیفه من در دولت آن است که 
خدمت گزار مردم باشم زیرا ذخیره عمل صالح 

در این دنیا، راضی نگه داشتن مردم است.
و  حجت الاسلام  جلسه  این  ابتدای  در 
رئیس  حقوقی  معاون  انصاری  المسلمین 
از  یکی  را  کشور  اساسی  قانون  جمهور، 
و  برشمرد  دنیا  در  اساسی  قوانین  مترقی ترین 
به  اسلامی  جمهوری  نظام  مهندسی  گفت: 
اراده و خواست مردم  لحاظ ساختار متکی بر 
است و یکی از مهم ترین فصول قانون اساسی، 

فصل حق مردم است.
قانون  اینکه  بیان  با  انصاری  الاسلام  حجت 
اساسی کشور مبتنی بر موازین حقوق اسلامی 
این  در  البته  افزود:  است،  نظام بین المللی  و 
سال ها کاستی هایی نیز وجود داشته است که 
باید تلاش کنیم با استفاده از اصل 113 قانون 
اساسی که رئیس جمهور را عالی ترین مقام پس 
از رهبری و مسئول اجرای قانون می داند، آن ها 

را جبران کنیم.

در همین زمینه محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی 
اصلاح طلب، به ابلاغ لایحه حجاب واکنش نشان 

داد.
رئیس  آقای  نوشت:  تلگرامی اش  کانال  در  او 

جمهور: می خواهید با مردم حرف بزنید. چه عالی.
لطفا بگید چرا نمی خواهند جامعه ارامش داشته 
باشد. لایحه حجاب که هم به ارامش و هم به دین 
مردم ضربه می زند، چرا مطرح می شود. دولت چه 

می خواهد بکند.
معیشت  بارسختی  زیر  در  مردم  بگید  لطفا 
نمی توانند دوام بیاورند. راه برون رفت هم سیاست 
را  تحریم ها  مذاکره  با  می شود  است.  خارجی 

برداشت. اگر نه چرا؟
مهمی  مسئله  مردم  برای  فیلترینگ  کنید  باور 
است. روزی میلیون ها بار که ملت فیلترشکن رافعال 

می کنند، یاد شما و قول هاتان می افتند.
گروه  رئیس  داماد،  محقق  آیت الله  همچنین 
مطالعات اسلامی فرهنگستان علوم ایران، نامه ای 
درباره تجدیدنظر کردن درباره مصوبه عفا و حجاب 

تا پیش از اجرایی شدن آن نوشت.
الله  آیت  یادداشت  متن  جماران،  گزارش  به 

مصطفی محقق داماد بدین شرح است:
محضر مقدس مراجع معزز تقلید شیعه متع الله 

المسلمین بطول بقائهم 
سلام علیکم 

عرضتان  به  را  مواردی  احترام  و  ادب  کمال  با 
می رساند: 

1. امروز در کنار رسالت عظیمی که در راستای 
حفظ ارزش ها و آرمان های مکتب تشیع و آموزه های 
اهل بیت عصمت و طهارت )ع( به کف با کفایت آن 
بزرگواران سپرده شده بدون شک نظارت بر اجرای 
این دستور و آموزه مهم نبوی است که: یسروا ولا 
تعسروا و بشروا ولا تنفرو ا. بی تردید این رسالت 
بزرگ، در جهانی که کانون های قدرت و فساد در 
دادن  نشان  و  هراسی  اسلام  به  زدن  دامن  حال 
چهره ای خشن از آیین پیامبر رحمت )ص( هستند 

بسی حساس تر می شود.
2. مستحضرید که اخیراً قانونی در مجلس شورای 
اسلامی با عنوان لایحه حمایت از خانواده از طریق 
به تصویب رسیده  ترویج فرهنگ عفاف و حجاب 
که حسب اطلاع، قوۀ مجریه آمادگی اجرای آن را 
ندارد و آن را غیرقابل اجرا و بر خلاف مصالح عامه 
می داند. تجربۀ عملی در پیگیری آنچه این قانون در 
پی آن است هم نشان داده است که رعایت شرایط 
امر به معروف و نهی از منکر از جمله عدم توهین 
به کسانی که امر و نهی می شوند و رعایت حرمت 
و کرامت آنها در عمل ممکن نبوده است و بسیار 
اتفاق افتاده است که نه تنها آبرو و حیثیت شخص 
مورد امر و نهی که خانواده آنها نیز مورد تعرض قرار 

گرفته است.
3. نکته مهمی که کاملا مرتبط با رسالت مرجعیت 
است اینکه به نظر این جانب با توجه به آشنایی با 
مفهوم و معنای قانون و تجربۀ نسبتاً طولانی وانس 
با دانش حقوق، مواد زیادی از این قانون نه تنها 
غیرقابل اجرا که از نظر ثمربخشی در امر مقدس 
نتیجه عکس خواهد داد  عفاف و حجاب درست، 
و حتی موجب تنفر نسل جوان از آموزه های دینی 
از  برخی  توسط  اسلامی  وطن  ناخواستۀ  ترک  و 

هموطنان عزیز می شود.
۴.  مکرراً از سوی مقامات عالی کشور در ملاقات با 
مسئولان کشوری تذکر داده شده است که موضوع 
باید از طریق فرهنگی پیگیری شود، نه با  حجاب 
چوب و فلک؛ ولی تصویب این قانون، خلاف منویات 

و تذکرات مرجعیت است.
ابلاغ نشده و لازم  قانون هنوز  این  اینک که   .5
آموخته حوزه  دانش  عنوان یک  به  نگردیده  الاجرا 
علمیه قم از شما بزرگواران استدعا دارم در راستای 
رسالت فرهنگی نهاد مرجعیت برای حل این معضل 
اجتماعی که عدم توجه به آن ممکن است موجب 
آیین و نظام و کشور عزیزمان  خسارت به دین و 
شود عنایت ویژه فرموده تا مساله از طرق پیش بینی 
شده در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران به نحو 

شایسته حل وفصل گردد.
سید مصطفی محقق داماد

موافقان چه می گویند؟
حمدصادق کوشکی درباره چگونگی اجرای قانون 
حجاب و عفاف به فرارو گفت: »وقتی یک لایحه یا 
طرح تبدیل به قانون می شود و مراحل تصویب آن 
طی می شود، دیگر اصلا مهم نیست که شهروندان 
درباره آن قانون چه فکر می کنند، بلکه مهم این است 
که قانون است و باید همه مطیع و تسلیم آن باشند و 
آن را اجرا کنند. درواقع مهم این است که تا زمانی که 
یک لایحه وجود دارد، امکان نقد آن نیز وجود دارد، 
اما وقتی که طرح یا لایحه مراحل خود را طی می کند 
و تبدیل به قانون می شود، همه شهروندان باید آن را 
رعایت و اطاعت کنند و دیگر مخالفت کردن و قبول 

نداشتن می شود »ضدیت با قانون« که حرکتی »ضد 
تمدنی« و »ضد اجتماعی است.«

و  اند  شده  تصویب  که  »قوانینی  افزود:  وی 
مراحلشان هم طی شده است، در مرحله بعدی 
این  که  باشد  قرار  اگر  شوند.  اجرا  و  ابلاغ  باید 
قوانین، حذف شود یا تغییر کند، مجددا باید فرایند 
لایحه یا طرح، اجرا شود. یعنی یا باید دولت در 
این زمینه لایحه ارائه دهد یا قوه قضائیه اقدام به 
صدور لایحه کند یا خود مجلس، طرحی ارائه کند. 
بنابراین، این موضوع که یک قانون، مراحل قانونی 
شدن را طی کرده و اکنون باید اجرا شود و در این 
مرحله، برخی بخواهند با روش های »غیرقانونی« 
و »من درآوردی«، رفتار کنند، نمی شود. نمی شود 
که هر کسی پیشنهادی ارائه دهد که باید اینگونه 

بشود و آنگونه بشود.« 
سارقین با قوانین ضدسرقت مخالفند

درباره  ادامه،  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
واکنش های منتقدان بخش هایی از این قانون گفت: 
»هر قانونی مخالفینی دارد. اصلا امکان ندارد قانونی 
وجود داشته باشد که همه موافق آن باشند. اصلا 
چنین چیزی ممکن نیست. هر قانونی که تصویب 
می شود، منافع بخشی از جامعه را پشتیبانی می کند 
و به زیان بخشی دیگر از جامعه است. اساسا این 
بار  هر  باشد،  قرار  اگر  است.  قانون  خصوصیت 
قانونی تصویب شد، مخالفین آن، بگویند این قانون 
نباید اجرا شود، پس عملا اصلا بهتر است قانون 
را از سیستم کشور حذف کنیم. چون همانطور که 
اشاره کردم بالاخره هر قانونی مخالفینی دارد. حتما 

همه سارقین کشور با قوانین ضد سرقت در کشور 
مخالفند، حتما معتادان کشور با قوانین مبارزه با 
با قوانین  اعتیاد مخالفند، حتما رانندگان متخلف 
راهنمایی و رانندگی مخالفند و می گویند اجرا نشود، 
پس با این استدلال و بر اساس این منطق، باید همه 

قوانین بازدارنده کشور را حذف کرد؟«
وی افزود: »مهم این است که اگر در مورد قانون 
نقد و بحثی مطرح است یا کسی نقدی دارد این نقد 
را به دستگاه های مربوطه ارائه کند تا برای اصلاح یا 
تغییر قانون اقدام شود. در مورد قوانین موجود، آن 
هم قانونی که هنوز اصلا اجرا نشده است و اصلا 
نظر  اجرا نشده چطور  نیست در مسیر  مشخص 
می دهند؟! شاید این قانون در اجرا موفق باشد، شاید 
هم نباشد. پس چطور می شود درباره این قانون، تا 
پیش از اجرا به راحتی نظر داد؟ این افرادی که با 
قانون عفاف و حجاب جدید مخالفت می کنند، در 
حال پیشگویی هستند. این ها می گویند این قانون 
باعث این مشکل و آن مشکل می شود. خب مگر 
این قانون اجرا شده که شما مشکل از آن در آورده 
اید؟ اگر قرار باشد یک عده پیشگو بیایند و علیه هر 
قانونی صحبت کنند، که نمی شود. با این رفتار ها که 
نمی شود کشور را اداره و مدیریت کرد. اگر این ها 
پیشگویی بلدند، بسیار هم عالی. این بحث دیگری 
پیشرفته  کشور های  و  متمدن  جوامع  اما  است. 
متمدن،  جوامع  در  نمی شوند.  اداره  پیشگویی  با 
کشورها، با قانون اداره می شوند. اگر قانون اجرا شد 
و بعد مشخص شد که این قانون مشکلاتی دارد، 

بسیار خب، مشکلات اصلاح می شود.«

رئیس قوه قضائیه گفت: در مسئله عفاف و حجاب همه قوا و 
ارگان ها مسئول هستند. چیزی که امروز در خیابان ها می بینیم 
همه در قبال حل آن مسئول هستیم و باید فکری داشته باشیم. 
قانونی که در این زمینه وضع شده باید ابلاغ و اجرا شود و اگر 

کاستی هایی دارد باید اصلاح شود.
اژه ای،  محسنی  غلامحسین  الاسلام  حجت  ایسنا،  گزارش  به 
امروز دوشنبه در نشست مشترک مجلس و قوه قضائیه که به 
گفت:  مجلس  روز  تبریک  با  برگزار شد،  مجلس  روز  مناسبت 
آیت الله  خستگی ناپذیر  مبارز  و  وارسته  عالم  شهادت  سالروز 
شهید مدرس را گرامی می داریم. شخصیت عالمی که در مقابل 
دیکتاتوری و استبداد داخلی و خارجی ایستاد و خون او در این 

راه ایثار شد. امیدواریم بتوانیم دین خود را به این شهدا ادا کنیم.
وی ادامه داد: امروز هرچه فریاد داریم باید بر سر آمریکا و باند 
جنایتکار رژیم صهیونیستی بکشیم. رژیم صهیونیستی با حمایت 
آمریکای جنایتکار و برخی دولت های غربی همچنان به جنایات 

خود ادامه می دهد.
اژه ای تاکید کرد: دشمنان می خواهند اسلام و جمهوری اسلامی 
نباشد و امروز بسیاری از جنایات آنان به این خاطر است تا جریان 
انقلاب اسلامی را متوقف کنند که به فضل الهی نخواهند توانست.
راهبرد  ما  برای  و  نشسته  که  دشمنی  جریان  داد:  ادامه  وی 
دوساله تعیین کرده، گفته است باید با صبر و حوصله بدون اعلام 
علنی برای فروپاشی جمهوری اسلامی ایران یک تیم قوی، آموزش 

دیده و مجهز درست کنیم تا بروند و مردم را بر اثر احیاناً نارضایتی 
که وجود دارد، عصبانی کنند و بعد بر اساس این عصبانیت ها و 
بر اساس احیاناً نقطه ضعف هایی که وجود دارد مردم را در داخل 
تشویق کنند که علیه مسئولان خود بایستند. این جزو راهبردهای 
مسلم امروز دشمن است. امروز راهی جز همکاری، همراهی و 
همفکری برای شناخت مسائل، برای تشخیص اولویت ها و برای 
پیدا کردن راه حل مناسب برای رفع هر مشکل نداریم. همچنین 
چاره ای جز این نداریم که دست به دست هم بدیم، اهم و مهم 
کنیم و نقشه های دشمن از جمله تحریم های ظالمانه را خنثی 

کنیم.
کشور  مهم  مسائل  از  یکی  امروز  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
مسئله اقتصاد است. امروز مسئله اقتصاد، مسئله معیشت و 
گرفتاری هایی که برای بعضی از دهک های پایین مردم وجود دارد، 
مسئله  بسیار مهمی است. اینکه بخواهیم فقط مقصر را معرفی 
کنیم و تقصیر را به گردن دیگری بیندازیم، مشکل حل نمی شود. 
ما باید توان این را داشته باشیم که عدالت را در همه عرصه ها و 
در همه زمینه ها ایجاد کنیم و این بدون هماهنگی، همفکری و 
همراهی یکدیگر میسر نمی شود. امروز بسیاری از دهک های پایین 

و حقوق بگیران و کارمندان و کارگران معیشت سختی دارند.
وی بیان کرد: مجلس برای تشکیل دولت جدید یعنی دولت 
نشد.  دیده  درستی  به  شاید  که  کرد  همت  خیلی  چهاردهم 
نمایندگان در کمترین زمان ممکن به تمامی کابینه دولت چهاردهم 

رای بالا دادند. این یعنی توجه به مسائل مهم کشور. این موضوع 
را دولت چهاردهم باید مغتنم بشمارد. مجلس هم چنین به کلیات 

لایحه  بودجه ای که امسال دولت چهاردهم ارائه داد، رای دادند.
رئیس قوه قضاییه گفت: در مسائل مهم کشور مانند اقتصاد، 
تصدی گری دولت، اشتغال و معیشت دهک های پایین و مسائل 
فرهنگی مورد تهاجم دشمن قرار داریم. در مسئله عفاف و حجاب 
همه قوا و ارگان ها مسئول هستند. چیزی که امروز در خیابان ها 
می بینیم همه در قبال حل آن مسئول هستیم و باید فکری داشته 
باشیم. قانونی که در این زمینه وضع شده باید ابلاغ و  اجرا شود 
و اگر کاستی هایی دارد باید اصلاح شود. ما نمی گوییم این قانون 

وحی منزل است. باید مسئله امنیت و اجتماع را مهم بشماریم.
جلوی  می تواند  که  مهمی  مسائل  از  یکی  شد:  یادآور  اژه ای 
بسیاری از اختلافات را بگیرد، این است که همه باید قانونمدار 
باشیم و قانون باید فصل الخطاب باشد. البته قانون باید دقیق 
در  که  کسانی  حتی  باشد.   داشته  اجرا  قابلیت  و  شود  نوشته 
مجلس ممکن است به قانونی رای ندهند وقتی آن قانون تصویب 
شد ملزم هستند تا به آن عمل کنند. اگر ما قانون را ملاک و معیار  
در بسیاری از مسائل قرار بدهیم، خیلی از اختلافات پیش نمی آید.  
اگر ما همه ملزم به قانون باشیم، قانون مسائل را ما حل می کند. 
هرجا هم خلاء قانونی داریم باید آن را رفع کنیم. اما اگر به قانون 
بی احترامی کنیم، همان کسی که به قانون بی احترامی می کند، 

به ضرر خودش هم هست.

واکنش ها به قانون حجاب همچنان ادامه دارد

موافقان و مخالفان یک قانون
گروه سیاسی- موضوع قانون حجاب محل بحث بسیاری از صاحب نظران شده است. برخی معتقدند برای حل مساله حجاب باید به قوه قهریه و قانون 

متوسل شد برخی دیگر این قانون و مفادی که در آن گنجانده شده را مفید نمی دانند.

قانون عفاف و حجاب باید اجرا و کاستی هایش رفع شوداژه ای در نشست مشترک مجلس و قوه قضائیه:

مکرراً از سوی 
مقامات عالی 

کشور در ملاقات 
با مسئولان 

کشوری تذکر 
داده شده است 

که موضوع 
حجاب باید از 

طریق فرهنگی 
پیگیری شود، نه 
با چوب و فلک؛ 
ولی تصویب این 

قانون، خلاف 
منویات و تذکرات 

مرجعیت است

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بدون شک حجاب یک موضوع شرعی و 
قانونی  است و باید قوا و بخش های مختلف و دستگاه های متفاوت به آن توجه کنند. 
اگر کسی بخواهد از این موضوع دو قطبی سازی های کاذب درست کند، خیر سیاسی 

و دینی کشور را نمی خواهد.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف صبح امروز دوشنبه در نشست مشترک علنی 
و غیررسمی قوه قضائیه با مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر لزوم اصلاح حکمرانی 
در موضوعات مختلف و رفع اشکالات گفت: در جلسه معارفه آقای محسنی اژه ای 
این نکته را مطرح کردم که قوای سه گانه مکلف به همدلی و همکاری برای هم افزایی 
و ارزش افزوده برای ذی نفع نهایی یعنی مردم هستند. وی افزود: در طول سه سال 
گذشته هماهنگی بین قوه قضاییه و مجلس در اوج همکاری های خود بوده است 

البته کارهای به زمین مانده ای هست که باید به آن پرداخت.
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در رابطه با بحث حمایت و پشتیبانی از 
قوه قضاییه، مجلس در بودجه، این موضوع را وظیفه خود می داند چون نقش قوه 

قضاییه اجرای عدالت و حضور مستمر، دقیق، قاطعانه و بسیار موثر است.
قالیباف افزود: من به عنوان یک فردی که قبلا توفیق خدمت در نیروی انتظامی 
را داشتم و به نوعی ضابط قضایی قوه بودم، وقتی با محیط قوه قضاییه ارتباط برقرار 
می کردم، از قضات تا حوزه یعنی همه موضوعات انسانی و منابع انسانی در قوه و هم 

همه موضوعات کالبدی حوزه قوه قضاییه قابل قبول نبود.
رئیس مجلس ادامه داد: بنده واقعا از روزی که در مجلس حضور پیدا کردم 
وظیفه خود می دانستم که نسبت به این موضوع اقدام کنم. ما سعی کردیم در برنامه 

هفتم به این موضوع توجه کنیم و همین جا هم مجددا قول می دهم که حتما بتوانیم 
برنامه هفتم را با همان روال پیش ببریم که این مشکلات که در حقیقت مشکلات 

مردم است، حل شود.
وی با اشاره به موضوع مولدسازی گفت: با توجه به اینکه دولت کمبود بودجه 
دارد، تمام بسترهای قانونی برای مولدسازی وجود دارد و در برنامه هفتم هم آمده 
است و خواهش می کنم به بخش قوه قضائیه با عنایت ویژه توجه کند. قالیباف ادامه 
داد: اگر از من سوال کنند بزرگ ترین منبع فساد کجاست؟ می گویم ناکارآمدی در 
دستگاه ها. فساد از ناکارآمدی ها ایجاد می شود و شما هر کجا بروید و هر پرونده ای را 
دنبال کنید، می بینید که از ضعف مدیران، ضعف یک رفتار سیستمی، نداشتن یک 

برنامه دقیق، نداشتن یک نقشه راه و از کارنابلد بودن بودن است.
نظارت مجلس با نظارت قوه قضاییه متفاوت است

وی تاکید کرد: نظارت مجلس با نظارت قوه قضاییه کاملا با هم متفاوت است 
اصلا در سیستم ما نظارت از جنس کنترل نیست ولی در قوه قضاییه جنس نظارت 
کنترلی است، یعنی در هر مرحله می تواند ابلاغ و متوقف کند ولی ما در مجلس 

نمی توانیم متوقف کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: با توجه به پرونده های ارجاعی، تحقیق و 
تفحص و اعمال ماده 23۴ به قوه قضاییه از سوی مجلس، لازم است در کنار این 
گروه های کاری، یک گروه کاری مشترک وجود داشته باشد که رسیدگی خاص به 
پرونده هایی را که از حوزه نظارت مجلس به قوه قضاییه ارسال می شود، دنبال کند تا 

این پرونده ها را به نقطه نهایی برسانیم .

شجاعت را از مدیران گرفتیم
قالیباف تاکید کرد: یک بخشی از موضوعات اقتصادی ما بحث مربوط به امنیت 
از موضوعات اقتصادی ما هم مدیران ما هستند. ما  سرمایه است. یک بخشی 
شجاعت را از مدیران گرفتیم، ما در عین اینکه با متخلف و مجرم محکم و البته 
عادلانه باید برخورد کنیم، از آن طرف هم باید واقعا از مدیرانی که امین و قوی 

هستند، یک چتر حمایتی روی آنان داشته باشیم تا بتوانند کارشان را انجام دهند.
با فیلترینگ به روش فعلی مخالفم

وی با اشاره به بیانات رهبری مبنی بر حفظ امنیت روانی جامعه در حوزه فضای 
مجازی گفت: حکمرانی در فضای مجازی یک موضوع واقعی است که در همه دنیا و 
کشورها وجود دارد. البته در گفتگو با خبرنگاران روشن گفتم که با فیلترینگ به روش 
فعلی مخالفم اما حکمرانی در فضای مجازی واجب است که امنیت روانی جامعه و 
کسب و کار اقتصادی ما را بر هم زده و تربیت و اخلاق خانواده را دچار اشکال کرده 
است. علاوه بر این دشمن مثل 1۴۰1 از همین نقطه سوءاستفاده امنیتی می کند لذا 

باید قوه قضاییه و مجلس و دولت به موضوع توجه کنند.
برخی به دنبال دو قطبی سازی های کاذب در موضوع حجاب هستند

رییس مجلس با اشاره به موضوع حجاب گفت: بدون شک حجاب یک موضوع 
شرعی و قانونی  است و باید قوا و بخش های مختلف و دستگاه های متفاوت به آن 
توجه کنند. اگر کسی بخواهد از این موضوع دو قطبی سازی های کاذب درست 
کند، خیر سیاسی و دینی کشور را نمی خواهند و  فقط می خواهند از این موضوع 
سوءاستفاده انجام داده و بروند حال اینکه حجاب موضوع شرعی و قانونی  است و 

احتیاج به درایت و خلاقیت دارد. وی افزود: حجاب موضوع اجتماعی، فرهنگی و 
هویتی است و هرگز اجازه ندهیم دشمن بر این بسترها اختلاف ایجاد کند.

قالیباف همچنین با اشاره به موضوع ممنوع الخروجی ها به کشور و حتی ورود به 
کشور گفت: اشخاصی در حوزه های اقتصادی، اجتماعی و مطبوعات کار می کنند که 
برای خروج از کشور و وضعیت پاسپورت خود نگران هستند و برای ورود به کشور هم 
نگرانند که بعد چه می شود؛ باید این وضعیت دقیق و درست و مشخص شود که این 

بخشی از امنیت روانی است که باید به آن توجه کنیم.

محمد باقر قالیباف: 
در دوقطبی سازی ها برای حجاب، خیری نیست
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